

တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲ ပိုမို၍ နိုင်ငံတကာဆန်လော ပိုမို၍ တံခါးဖွင့်လှစ်လာ

အယ်ဒီတာအညွှန်း- ယခုနှစ်မှာ ဖြုတ်ပြင် ပြောင်းလဲတံခါးဖွင့်ဝါဒကျင့်သုံးခဲ့သည့် (၄၀)ပြည့်နှစ်ပင်ဖြစ်သည်။ တရုတ်ကုမင်းပို့ကုန်သွင်းကုန် ကုန်စည်ပြပွဲ (အောက်တွင် ကုမင်းကုန်စည်ပြပွဲဟု အတိုချုံးခေါ်ဝေါ်သည်) ကျင်းပခဲ့သည့် (၂၅)နှစ်မြောက်လည်းဖြစ်သည်။ (၁၉၉၃)ခုနှစ်တွင် ပထမအကြိမ် တရုတ်ကုမင်းပို့ကုန်ကုန်စည်ပြပွဲကိုအောင်မြင်စွာကျင်းပနိုင်ခဲ့ပါသည်။ (၂၀၀၄)ခုနှစ်တွင် တရုတ်နိုင်ငံကုမင်းသွင်းကုန်ထုတ်ကုန်ကုန်စည်ပြပွဲဟု အမည်ပြောင်းလဲခေါ်ဝေါ်ခဲ့ပါသည်။ (၂၀၁၃)ခုနှစ်တွင် ပထမအကြိမ် တရုတ်-တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲကိုကုန်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနနှင့် ယူနန်ပြည်နယ် ပြည်သူ့အစိုးရတို့က ကမကထကျင်းပကာ တောင်အာရှနိုင်ငံအသီးသီးတို့၏ ကုန်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနတို့ကို ပူးပေါင်းကျင်းပရန်ဖိတ်ကြားပြီး (၂၀)ကြိမ်မြောက်ကုမင်းကုန်စည်ပြပွဲနှင့် တချိန်တည်း တပြိုင်တည်းကျင်းပခဲ့ပါသည်။ (၂၀၁၈)ခုနှစ် ဇွန်လ(၁၄)ရက်နေ့မှ (၂၀)ရက်နေ့ထိ (၅)ကြိမ်မြောက်တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲနှင့် (၂၅)ကြိမ်မြောက်ကုမင်းကုန်စည်ပြပွဲကို ကုမင်းမြို့တန်းချီအပြည်ပြည်ဆိုင်ရာကွန်ဗင်းရှင်းစင်တာတွင် ကျင်းပခဲ့ပါသည်။ ပြပွဲ၏ပင်မခေါင်း

စဉ်မှာ “ရပ်ဝန်းတစ်ခု၊ လမ်းကြောင်းတစ်ခုအထိသို့ရောက်၊ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့်အကျိုးတူကိုဖြစ်မြောက်စေ”ဟူ၍ဖြစ်သည်။ တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲနှင့်ကုမင်းကုန်စည်ပြပွဲတို့သည် ယူနန်ပြည်သူ့ထုတ်ကုန်နှင့်ချိတ်ဆက်လိုသည့် ဆန္ဒကိုဖော်ပြထားပါသည်။ ယူနန်ပြည်နယ်၏ ပြုပြင်ပြောင်းလဲတံခါးဖွင့်ဝါဒ၏ ပြောင်းလဲလာပုံကိုလည်း သက်သေပြုသွားပါတော့သည်။ “ပိုမို၍ နိုင်ငံတကာဆန်လော၊ ပိုမို၍ တံခါးဖွင့်လှစ်လာ”ဟူသည့်မှာ ယခုနှစ်၏ အဓိကစကားလုံး (KEY WORD) ဖြစ်လာနေပါသည်။ မေလ(၂၂)ရက်နေ့တွင် ယူနန်နိုင်ငံတကာပြပွဲရေးရာဌာနမှူး၊ လျှို့ဝှက်၏ မိတ်ဆက်ခြင်းအရသိရသည်မှာ -ယခုနှစ်တွင်တောင်အာရှပြပွဲမှာ ပြတိုက် (၁၉)ခုရှိပါကြောင်း၊ မျက်နှာပြင်ဧရိယာ (၁)သိန်း(၉)သောင်း စတုရန်းမီတာရှိကာ စံချိန်မီပြခန်းနေရာပေါင်း (၈၅၀၀)ရှိနေပြီးပြီးခဲ့သမျှ တောင်အာရှပြပွဲအတွင်း အကြီးကျယ်ဆုံးပင်ဖြစ်ပါကြောင်း၊ နိုင်ငံတကာဆန်သော ပွဲတော်လှုပ်ရှားမှုကြီး (၁၆)ခုကျင်းပပြီး လုပ်ငန်းရှင်ပေါင်း(၃၀၀၀)ကျော်ပါဝင်ပြသခဲ့ပါကြောင်း၊ ပင်မခေါင်းစဉ်နိုင်ငံအာဖရိကန်စတုဂံနှင့် ပင်မဂုဏ်ထူးဆောင်နိုင်ငံမြန်မာနိုင်ငံဟူသည့်ပုံရိပ်

ပြခန်းအပြင်ပြည်ပအထူးပြတိုက်(၇)ခုရှိကာ ပြည်ပလုပ်ငန်း၏ ပြခန်းမျက်နှာပြင်အချိုးမှာ (၄၀%)ကျော်လွန်နေပြီဖြစ်ကြောင်းစသည်ဖြင့် သိရှိရပါသည်။ မေလကုန်အထိ နိုင်ငံနှင့်ဒေသပေါင်း(၅၂)ခုပြည်တွင်းတိုင်းပြည်နယ်နှင့် (၃၁)ခုနှင့် တရုတ်တောင်ကောင်၊ မကာအို၊ ထိုင်ဝမ်ဒေသတို့မှ လုပ်ငန်းတို့သည် ပြပွဲပါဝင်တက်ရောက်ရန်သေချာကြောင်း သိရပါသည်။ လျှို့ဝှက်ကပြောကြားသွားသည်မှာ “ဒီပြပွဲကိုတက်ရောက်တဲ့အလွှာပေါင်းစုံမှပုဂ္ဂိုလ်တွေအဖို့ ကုန်ပစ္စည်း၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု၊ နည်းပညာ၊ သတင်းအချက်အလက်စတဲ့အရင်းအမြစ်များကို နှစ်ဖက်၊ ဘက်စုံနှိုးနှောဖလှယ်မှုနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုစင်မြင့်ပလက်ဖောင်းတည်ဆောက်ရန် ကျွန်တော်တို့ကြိုးစားနေပါတယ်။ “ရပ်ဝန်းတစ်ခု၊ လမ်းကြောင်းတစ်ခု” တည်ဆောက်ရေးမှာ တက်ကြွစွာပါဝင်ဖော်ဆောင်ဖို့ ပံ့ပိုးမှုအသစ်တွေကြိုးစားပေးဆောင်နေပါတယ်။ ပြပွဲတွင် မည်ကဲ့သို့ဆန်းသစ်တီထွင်မှုများဖန်တီးစေနိုင်မည်နည်း။ ယခုအကြိမ် တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲတွင် ကုန်ပစ္စည်းကုန်သွယ်ရေး၊ ဝန်ဆောင်မှုကုန်သွယ်ရေးနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကုန်သွယ်ရေးတို့အား ဈေးကွက်ပုံစံကျစေသည်နှင့် တပြိုင်နက် တည်းယခုအကြိမ်ပြပွဲကို “ကြီးကျယ်ပြီးစုံလင်ခြင်း” နှင့် “ကြီးကျယ်ပြီးပရော်ဖက်ရှင်နယ်ဆန်ခြင်း”တို့ကို တပေါင်းတစည်းတည်းအကောင်အထည်ဖော်ဆောင်နိုင်အောင်တက်ကြွစွာ တွန်းဆော်ပေးထားပါသည်။ ပြတိုက်(၁၉)ခုအနက် အလယ်အလတ်နှင့် ပရော်ဖက်ရှင်နယ်အဆင့်ပြတိုက်များမှာ(၅၀%)အထက် ရောက်ရှိနေပါသည်။ ပရော်ဖက်ရှင်နယ်အဆင့်ပြတိုက်၏အခင်းအကျင်းမှာလည်း ကုန်ပစ္စည်း၊ ရင်းနှီးမှု၊ လူစွမ်းအားအရင်းအမြစ်စသည့် အကြောင်းအရာများ၏စီးဆင်းမှုကို တိုးမြှင့်စေရန်အဆင့်မြှင့်တင်ကြိုးပမ်း



ဆောင်ရွက်ပါသည်။ ထို့အပြင်စုံစမ်းခြင်းအရသိရသည်မှာ- တရုတ်-တောင်အာရှကုန်သွယ်မှုဖိုရမ်၊ တရုတ်-အရှေ့တောင်အာရှကုန်သွယ်မှုဖိုရမ်၊ လန်ချန်းမြစ်-မဲခေါင်မြစ်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် မဟာမဲခေါင်မြစ်ဝှမ်းဒေသခွဲ(GMS)စီးပွားရေးစင်္ကြံ အဆက်လိုက်လှုပ်ရှားမှုများ၊တရုတ်-တောင်အာရှအရှေ့တောင်အာရှ Think Tank ဖိုရမ်စသည့် ပွဲတော်အတွင်း လှုပ်ရှားမှုများသည်လည်း ယခုအကြိမ်တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲအား တမူထူးခြားသောတောက်ပမှုများကို ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ခဲ့ပါကြောင်းသိရှိရပါသည်။ ယခုနှစ်ပိုင်းကအထူးသဖြင့် “ရပ်ဝန်းတစ်ခု၊ လမ်းကြောင်းတစ်ခု” အဆိုပြုချက်တင်ပြလာပြီးကတည်းက တရုတ်-တောင်အာရှနိုင်ငံနှင့် ဒေသများအကြား နှစ်ဖက်စီးပွားကုန်သွယ်ရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများသည် တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးသည့်အလားအလာကို ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းလျက်ရှိနေကာ အတက်ကြွဆုံးသော၊ အများဆုံးသော အောင်မြင်မှုရလဒ်ရရှိသော အပိုင်းကာလရောက်ရှိနေသည်ကို တွေ့ရှိရပါသည်။ တရုတ်-တောင်အာရှနိုင်ငံနှင့် ဒေသများအကြား ကုန်သွယ်ရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုသည်တက်ကြွသော အထွေထွေသတင်း

ဖွံ့ဖြိုးမှုရရှိပြီဖြစ်သည်ကို တွေ့ရပါသည်။ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများသည်ကုန်သွယ်ရေး၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု၊ အခြေခံအဆောက်အအုံ၊ ဝန်ဆောင်မှုစသည့် အပိုင်းကဏ္ဍများသို့ ပတ်သက်နေပြီဖြစ်သည်။ ယူနန်သည် တောင်အာရှနှင့်အရှေ့တောင် အာရှကိုဆက်သွယ်ပေးသည့် နိုင်ငံတကာလမ်းကြောင်းကြီးဖြစ်ပါသည်။ “ရပ်ဝန်းတစ်ခု၊ လမ်းကြောင်းတစ်ခု” တည်ဆောက်ရေးအရှိန်အဟုန် တိုးမြှင့်လာသည်နှင့်အမျှ ယူနန်သည်တောင်အာရှနှင့် အရှေ့တောင်အာရှသို့မျက်နှာပြုသော အကျယ်အပြန့်အကျိုးပြုသောစင်တာကို တည်ဆောက်လျက်ရှိနေပါသည်။ တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲနှင့် ကုမင်းကုန်စည်ပြပွဲတို့သည် တရုတ်နိုင်ငံ၏ “ရပ်ဝန်းတစ်ခု၊လမ်းကြောင်းတစ်ခု”တည်ဆောက်ရေးတွင် အလေးပါသည့် အကြီးစားနိုင်ငံတကာပြပွဲတစ်ခုဖြစ်သည်နှင့်အညီ ယူနန်နှင့်တောင်အာရှအရှေ့တောင်အာရှနိုင်ငံအကြားပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် နှီးနှောဖလှယ်မှုအတွက် သစ်လွန်သော အခွင့်အလမ်းသစ်ကို ဆောင်ကြဉ်းပေးလာမည်သာဖြစ်ပါတော့သည်။



တတိယအကြိမ်ယူနန်နိုင်ငံတကာပူထူးပူချွန်နီးနောဖလှယ်ပွဲ ကုမင်းမြို့တွင် ကျင်းပခဲ့

ယခုရက်ပိုင်း တတိယအကြိမ်ယူနန်နိုင်ငံတကာပူထူးပူချွန်နီးနောဖလှယ်ပွဲကို ကုမင်းမြို့တွင်ကျင်းပခဲ့ပါသည်။ နိုင်ငံနှင့်ဒေသ(၄၀)ကျော်မှ ဖိတ်ကြားထားသော ဧည့်သည်တော်ပေါင်း(၂၀၀)ကျော် အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်ခဲ့ကြကြောင်းသိရပါသည်။ လုပ်ငန်းပေါင်း(၄၃၀)ကျော်၊ အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းနေရာပေါင်း (၄၀၀၀)ကျော်သည် အလုပ်အကိုင်ရှာဖွေလိုသည့် ဝန်ထမ်းများအားဝမ်းပန်းတသာကြိုဆိုလျက်ရှိနေပါတော့သည်။ ယခုအကြိမ်ပွဲသည် (၄)ရက်ကြာကျင်းပပြီး ပင်မခေါင်းစဉ်မှာ “လူထူးလူ

ချွန်များအားစုစည်း၊ ယူနန်ခုန်ပုံကျော်လွှားသော ဖွံ့ဖြိုးမှုအတွက်တွန်းပို့” ဟူ၍ဖြစ်သည်။ (၅)ကြိမ်မြောက်တရုတ်-တောင်အာရှကုန်စည်ပြပွဲနှင့် (၂၅)ကြိမ်မြောက် တရုတ်ကုမင်းပို့ကုန်သွင်းကုန်ကုန်စည်ပြပွဲ၏ အရေးပါသောစင်မြင့်ကို အားပြုထားပါသည်။ ယူနန်စီးပွားရေးနှင့် လူမှုရေးဖွံ့ဖြိုးရေးဟူသော ဗဟိုတာဝန်ကို ပိုင်းရံပြီး (၆)ခုပြု(မြစ်မီးရောင်စွမ်းအင်၊ မြစ်မီးရောင်စားသောက်ကုန်၊ ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာတာဝန်)ကို တည်ဆောက်ရန်စူးစိုက်သည်။ အစိမ်းရောင်ဖွံ့ဖြိုးရေးဖိုရမ်ကိုကျင်းပသည်။ ယူနန်၏အရေးပါ

လုပ်ငန်း(၈)မျိုး၏ဖွံ့ဖြိုးမှုကိုစိုက်ဆောင်ရွက်သည်။ ဒီဝေဆေးဝါးကျန်းမာရေးနှင့် ကုန်းမြင့်ထူးခြားချက်လက္ခဏာရှိသော လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးဖိုရမ်ကို ဆက်လက်ကျင်းပသည်။ ပညာရေးလုပ်ငန်းဖွံ့ဖြိုးမှုကို စူးစိုက်ပြီး ပညာရေးနိုင်ငံတကာဆန်ရေးနှင့်လူထူးလူချွန်များ ဖွံ့ဖြိုးရေးခေါင်းစဉ်ရှိသောဖိုရမ်နှင့် နိုင်ငံတကာအဆင့်နှင့်အရည်အချင်းအမြင့်ဆုံးမေဂျာပါရှိသော တက္ကသိုလ်တည်ဆောက်ရေးဖိုရမ်ကို ကျင်းပသည်။ နည်းပညာဖြင့်ယူနန်ပြည်နယ်အား ကောင်းရေးနှင့် စွန့်ဦးတီထွင်မှုများကို စူးစိုက်ပြီး “နည်းပညာအိမ်မက်၊ စွန့်ဦးတီထွင်

မှုနှင့် လုပ်ငန်းတည်ထောင်ရေးအိမ်မက်” ဖိုရမ်ကို ကျင်းပသည်။ တောင်အာရှနှင့် အရှေ့တောင်အာရှသို့မျက်နှာပြုသော အကျယ် အပြန့်အကျိုးပြုသော စင်တာတည်ဆောက်ရေး၏ ဖွံ့ဖြိုးမှုလားရာကို စူးစိုက်ပြီး တောင်အာရှနှင့်အရှေ့တောင်အာရှလူထူးလူချွန်များ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးဖိုရမ်ကို ကျင်းပသည်။ ယူနန်ပြည်နယ်သည် ယူနန်နိုင်ငံတကာ လူထူးလူချွန်နီးနောဖလှယ်ပွဲကို နှစ်ကြိမ်တိုင်အောင်မြင်စွာကျင်းပခဲ့ပြီဖြစ်သည်။ စုစုပေါင်းတက်ရောက်သူဦးရေ (၃၇၀၀)ရှိပြီဖြစ်သည်။ ပင်လယ်ရပ်ခြားမှ

ပညာရှင်ပါရဂူ(၄၀၀)ကျော်ကို အစည်းအဝေးတက်ရောက်ရန် ဖိတ်ခေါ်ခဲ့ပါသည်။ နိုင်ငံဒေသနှင့် ပြည်ပမှပညာရှင်ခေါ်ယူသည့်ဌာနမှာ (၄၀)ခုနှင့်(၁၀၀)ခုအထိ တိုးချဲ့သွားပြီဖြစ်သည်။ ပင်လယ်ရပ်ခြားမှ အဆင့်မြင့်လူထူးလူချွန်ပညာရှင်ပါရဂူပေါင်း(၁၇၀)ဦးကို တင်သွင်းခေါ်ယူပြီး လူထူးလူချွန်ဉာဏ်ရည်ဆိုင်ရာ စီမံကိန်းပေါင်း(၁၅၀)ကျော် လက်မှတ်ရေးထိုးရန်တွန်းပို့နိုင်ခဲ့ပြီဖြစ်သည်။ သတင်းထောက်-ကျန်းရှင်းယွင်